
آغاز جلسات كميته بررسي دستمزد ۹۶ كارگران 
از هفته آينده

رئي�س كان�ون عال�ي انجم�ن صنف�ي كارگران كش�ور ب�ا بيان 
اينكه از هفت�ه آينده كميته تخصصي دس�تمزد ۹۶ آغ�از به كار 
مي كن�د، گفت:حفظ ق�درت خريد كارگ�ران و تأمين معيش�ت 
دو مح�ور اصل�ي كارگ�ران در تعيي�ن دس�تمزد ۹۶ اس�ت. 
غلامرضا عباس��ي در گفت وگو با تس��نيم، با بيان اينكه از هفته آينده 
كميته هاي م��زدي آغاز به كار خواهد ك��رد، گفت:حفظ قدرت خريد 
كارگران و تأمين معيشت ملاك اصلي نمايندگان كارگران در جلسات 

تعيين مزد خواهد بود. 
 وي با بيان اينكه افزايش مزد مطابق نرخ تورم بي معناس��ت، گفت: در 
شرايطي كه حقوق مردم كفاف زندگي آنها را نمي دهد تعيين دستمزد 
مطابق نرخ تورم بي معناست. اگر دولت امس��ال هم مي خواهد مانند 
سال هاي گذشته دس��تمزد كارگران را خودش تعيين كند برگزاري 
جلسات كميته تخصصي مزد بي فايده است. دس��تمزد كارگران بايد 
به صورت سه جانبه و با مدنظر گرفتن تأمين معيشت خانوار كارگري 

تعيين شود. 
رئيس كانون عالي انجمن صنفي كارگران كش��ور ب��ا تأكيد بر اينكه 
تقويت قدرت خريد كارگران به معني توسعه رونق توليد داخلي است، 
افزود:تحقق اقتصاد مقاومتي يكي از ضروريات فعلي اقتصاد ايران و از 
جمله تأكيدات مقام معظم رهبري اس��ت. بنابراين اولين گام در اين 
زمينه توسعه رونق كالاي داخلي است كه با تقويت قدرت خريد قشر 

كارگري بخشي از اين موضوع محقق مي شود. 
عباسي بيان كرد: در هفته هاي گذشته نامه اي از سوي معاون روابط كار 
وزارت كار خطاب به نمايندگان كارگ��ران و كارفرمايان درباره تعيين 
حداقل دستمزد سال 96 مشمولان قانون كار ارسال شد و در آن نامه 
از تشكل هاي كارگري خواسته بودند تا هر يك از گروه ها نماينده اي را 
براي معرفي در جلسات كميته دستمزد سال 96 معرفي كنند. هفته 
پيش تشكل هاي كارگري نمايندگان خود را به دفتر معاونت روابط كار 
وزارت كار معرفي كردند اما هنوز جلسات بررسي مزدي 96 آغاز نشده 
است و طبق پيگيري هايي كه از معاونت روابط كار داشتيم اعلام كردند 
اين جلسات از هفته آينده به صورت رسمي با حضور معاون روابط كار و 

شركاي اجتماعي آغاز به كار مي كند. 

نوسانات دلار، قيمت سكه را سينوسي كرد
در حال�ي قيم�ت س�كه در ابت�داي هفته گذش�ته مع�ادل يك 
ميلي�ون و ۱۱۴ هزار تومان ب�ود كه در پاي�ان هفته ب�ا افزايش ۱۰ 
هزار توماني به يك ميلي�ون و ۱۲۴ هزار تومان رس�يد، اما با قطع 
اين روند ام�روز قيمت هر عدد س�كه ب�ا كاهش ۹ ه�زار توماني 
به رقمي ح�دود يك ميلي�ون و ۱۱۵ هزار تومان رس�يده اس�ت. 
محمد كش��تي آراي، رئيس اتحاديه فروش��ندگان ط��لا و جواهر، در 
گفت وگو با ايسنا، با اشاره به اينكه شرايط بازار داخلي با وضعيت بازار 
جهاني فرق مي كند و روابط بين دلار و سكه از بازار جهاني متمايز است، 
اظهار كرد: هر نوسان يا افزايش قيمت دلار در بازار داخل روي قيمت 
طلا منتقل مي شود و ما شاهد حركت نوساني قيمت سكه طي يك هفته 

گذشته در بازار بوده ايم. 
وي ادام��ه داد: در مورد نوس��انات قيمت ارز بايد اش��اره كنيم كه اين 
تغييرات به مدت س��ه هفته آغاز ش��ده و به قبل از انتخابات امريكا باز 
مي گردد به گونه اي كه دامنه نوسانات ظرف يك ماه اخير معادل ۱۸۰ 

دلار بوده كه طي هشت الي 9 ماهه گذشته بي سابقه است. 
رئيس اتحاديه فروشندگان طلا و جواهر با بيان اينكه قيمت جهاني طلا 
در سه هفته گذشته روند نزولي داشته، خاطرنشان كرد: در حال حاضر 
وضعيت فعلي طلا مشخص است و از نرخ بهره امريكا و قيمت دلار تاثير 
مي پذيرد. علاوه بر اين نشس��ت اوپك هم باعث افزايش قيمت طلا و 
كاهش قيمت دلار شده به گونه اي كه طي هفته گذشته شاهد افزايش 

۲۰ دلاري قيمت طلا بوده ايم. 
كشتي آراي با اش��اره به وضعيت بازار داخلي عنوان كرد: طي چند روز 
گذشته دلار شرايط نوساني را تجربه كرده است كه تأثير عمده اي روي 
قيمت طلا داشته اس��ت، اما آنچه بايد در مورد بازار طلا و سكه عنوان 
كنيم اين است كه تقاضاي چنداني در بازار وجود ندارد و فاصله معنادار 

قيمتي بين بازار داخلي با قيمت جهاني ايجاد شده است. 

تلفن هاي همگاني هر روز كمتر از ديروز
تع�داد تلفن ه�اي عموم�ي به گواه�ي اس�ناد رس�مي از ابتداي 
س�ال جاري تاكن�ون ح�دود 8/۰7 درص�د كاهش يافته اس�ت. 
به گزارش ايسنا، كيوسك هاي تلفن عمومي زماني نه چندان دور براي 
خود اعتبار بس��يار داش��ته و براي چندين دقيقه مكالمه با آنها گاهي 
صف هايي طولاني تش��كيل مي ش��د، بر همين اساس بس��ياري افراد 
خاطرات دوره اي كه سكه هاي پي درپي به نشانه كاهش زمان مكالمه به 

شيشه كيوسك هاي تلفن عمومي خورده مي شد را به ياد دارند. 
با اين وجود طي  س��ال هاي گذش��ته به تدريج با افزايش ضريب نفوذ 
موبايل، تعداد كيوسك هاي تلفن هاي همگاني و ميزان استفاده از آنها 
به مرور كم و كمتر شده تا جايي كه ديگر در نقاط مختلف شهري مانند 
تهران بايد مدت ها براي يافتن يك كيوسك تلفن جست وجو كرد. اين 
در حالي است كه حتي در صورت يافتن باجه تلفن عمومي دسترسي به 

كارت تلفن خود معضل ديگري خواهد بود. 
آمارهاي رسمي ارائه شده گوياي آن است كه تا پايان شهريور ماه سال 
جاري در كشور ۱۲۴ هزار و 6۴۱ باجه تلفن عمومي وجود داشته كه 
اين تعداد نسبت به مدت مشابه سال گذش��ته حدود ۲۰ هزار و ۵۰۰ 
عدد كمتر است. به عبارت ديگر ظرف يك سال گذشته حدود ۱۴/۰۸ 

درصد از اين تعداد كاسته شده است. 
همچنين تا پايان خردادماه سال جاري تعداد كيوسك ها ۱۳۱ هزار و 
۵۲۵ عدد بود كه در مدتي س��ه ماهه با كاهش ۸/۰7 درصدي مواجه 

شده است. 
طبق آمارهاي ارائه شده از سوي وزارت ارتباطات تعداد كيوسك هاي 
تلفن عمومي تا پايان خردادماه س��ال جاري ۱۳۱ ه��زار و ۵۲۵ باجه، 
تا پايان آذرماه س��ال ۱۳9۴ حدود ۱۳9 ه��زار و 7۲9 باجه و تا پايان 
شهريورماه سال ۱۳9۴ بيش از ۱۴۵ هزار و ۸۰ مورد بود كه اين تعداد 

به مرور با كاهش مواجه شده است. 
سال گذشته مديرعامل مخابرات استان تهران اينگونه اعلام كرده بود 
كه هزينه نگهداري يك خط تلفن همگان��ي، ۳۱ هزار و 9۰۰ تومان و 

درآمد ماهانه حاصله حدود ۲۲ هزار تومان است. 
معاون فني و مهندسي مخابرات استان تهران نيز اسفند ماه سال ۱۳9۲ 
در اين باره به ايسنا گفت: تلفن هاي همگاني و ميزان گستردگي آنها در 
شهر تهران طي سال هاي گذشته با نوعي روند كاهش مواجه بوده كه 
البته اين مسئله امري عادي و طبيعي تلقي مي شود و در دنيا هم روند 
به همين گونه اس��ت، چراكه با روي كار آمدن تلفن همراه و گسترش 
ضريب نفوذ آن ديگر تمايل چنداني براي استفاده از تلفن هاي عمومي 
باقي نمي ماند.  رضا خليلي در عين حال اينگونه عنوان كرد كه با وجود 
كاهشي كه در تعداد تلفن هاي عمومي صورت گرفته، همچنان تهران از 
نظر تعداد تلفن هاي عمومي ضريب نفوذي بالاتر از حد استاندارد جهان 
دارد، چراكه اكنون استاندارد جهاني در اين زمينه يك تلفن به ازاي هر 

هزار نفر است كه اين آمار در ايران حدود ۳/۵ است. 
وي همچنين يادآور شد: در حال حاضر در استان تهران ۳6 هزار و ۵۰۰ 
دس��تگاه تلفن عمومي وجود دارد كه اين رقم طي سال هاي گذشته 
كاهش چش��مگيري پيدا نكرده و در نهايت س��الانه حدود ۱۰ درصد 

كاهش داشته است. 
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نشس�ت ۱7۱ اوپك روز چهارشنبه با كاهش 
۱/۲ ميلي�ون بش�كه اي تولي�د كش�ورهاي 
عضو و كاهش ۶۰۰ هزار بش�كه اي كشورهاي 
غيرعض�و اوپك پاي�ان يافت؛ نتيج�ه اي كه 
منجر به احي�اي اوپك و بازگش�ت به دوران 
تأثيرگ�ذاري اين س�ازمان بين المللي ش�د. 
به گ��زارش »جوان« در نشس��ت ماه گذش��ته 
الجزاير بود كه كشورهاي عضو تصميم گرفتند 
ميزان توليد نفت اين سازمان را از ۳۳/۲ ميليون 
بشكه به ۳۲/۵ ميليون بشكه كاهش دهند كه با 
توجه به افزايش توليد اين كشورها ميزان توليد 
به ۳۳/7 ميليون بشكه رسيد زيرا قرار شده بود 
براي تعيين سهميه كش��ورها، بالاترين ميزان 
توليد كشورها تا روز اجلاس ۱7۱ به عنوان پايه 
سهميه بندي لحاظ ش��ود لذا اعضا سعي كردند 

بيشترين رقم توليدي را به جلسه وين بياورند. 
پس از تعيين ميزان توليد و اعلام رقم ها عربستان 
س��عودي به عنوان قدرت اصلي اوپك خواستار 
ساماندهي به ملاك ها شد و روي آمار منابع ثانويه 
پافش��اري كرد. اصولاً رقمي كه خود كش��ورها 
اعلام مي كنند به عنوان منابع اوليه و رقمي كه 
شش نهاد معتبر بين المللي منتشر مي كنند به 
عنوان منابع ثانويه ش��ناخته مي شوند. همواره 
اختلاف هايي ميان آمار اين دو منبع وجود دارد 
به همين دليل بود كه ايران و عراق به ش��دت بر 
منابع اوليه تأكيد داشتند و عربستان براي كمتر 
كاهش دادن ميزان توليدش در نشست وين روي 

منابع ثانويه تأكيد مي كرد. 
اين اختلاف به حدي بالا رفت كه تهران و بغداد 
به صورت ضمن��ي اع��لام كردند ب��ا اين ملاك 
نمي توانن��د كن��ار بيايند ولي دبي��ركل اوپك و 
عربس��تان روي منابع ثانويه تمركز كردند. اين 
دو كشور معتقد بودند با توجه به كمتر بودن آمار 
منابع ثانويه نس��بت به توليد واقعي شان ميزان 
س��هميه آنها كاهش مي يابد ولي گ��روه مقابل 
همچنان منابع ثانويه را مي خواستند و اين همان 
اختلاف اصلي در شكست يا پيروزي اوپك بود. 

زمان كه به جلو رفت ابهام ها بيشتر شد و در نهايت 
فرمولي براي تعيين سهميه ها در نظر گرفته شد 
كه محرمانه ماند تا پس از پايان نشس��ت وزراي 

اوپك. نشست كه تمام ش��د اعلام كردند اوپك 
۱/۲ ميليون بش��كه از ميزان توليد خود خواهد 
كاست. جدولي از سوي دبيرخانه اوپك در اختيار 
رسانه ها قرار گرفت كه ميزان توليد هر كشور در 
سهميه جديد را نشان مي داد كه در اين جدول 

سهم ايران ۳ ميليون و 797 هزار بشكه بود. 
  ماجراي جدول و يك اشتباه

براي تعيين سهميه كش��ورهاي عضو اين نهاد 
اوپك تصميم گرفت منابع ثانويه را مدنظر قرار 
دهد كه برخلاف خواس��ته ما بود ولي راهكاري 
براي آن در نظر گرفته ش��د. اوپك آخرين رقم 
توليد اعلامي از سوي منابع ثانويه را مدنظر قرار 
داد و بر اساس آن ۴/۵ درصد از آن را كسر كرد و 
به كشورها تكليف كرد طبق اين سهميه تا شش 
ماه آينده توليد كنند. تفاوتي ك��ه ميان ايران و 
ساير كشورهاي عضو در تعيين اين سهميه وجود 
دارد اين است كه براي ايران بالاترين ميزان توليد 
كشورمان طي ۱6 سال گذشته ملاك قرار گرفته 
شده است و براي س��اير كشورها اين شاخص به 

توليد ماه اكتبر است. 
طبق اعلام منابع ثانويه، ايران در اكتبر ۲۱۰6 به 
طور ميانگين ۳ ميليون و 7۰7 هزار بشكه توليد 
كرده است كه البته مورد قبول وزارت نفت نبوده 
و نيس��ت لذا براي برطرف ك��ردن اين اختلاف، 
اوپك تصميم گرفت پايه سهميه ايران را بالاترين 
ميزان توليد اين كشور در ۱6 سال گذشته قرار 
بدهد كه اين رقم ۳ ميليون و 97۵ هزار بش��كه 
در نظر گرفته شد. با كسر ۴/۵ درصد از اين رقم، 
مشخص ش��د كه ميانگين توليد نفت ايران طي 
ش��ش ماه آينده نبايد به ۳ ميليون و ۸۰۰ هزار 

بشكه برسد. 
در خبرها آمده بود كه بر خلاف ساير كشورهاي 
عضو اوپك كه با كاهش توليد مواجه ش��ده اند، 
سهم ايران 9۰ هزار بش��كه افزايش يافته است 
كه با توجه به توضيحات اخير و فرمولي كه براي 
تهران در نظر گرفته شده است چنين موضوعي 

مبهم است. 
برخلاف اينكه گفته ش��د ايران از سهميه بندي 
معاف اس��ت اما آوردن اي��ران در فرمول مدنظر 
نشان مي دهد براي ايران هم سقف توليد در نظر 

گرفته شده است درست بر خلاف نيجريه و ليبي. 
در نشست الجزاير مقرر شد كش��ورهاي ايران، 
ليبي و نيجريه از سهميه بندي معاف باشند كه 
در نشست وين، براي اين دو كشور آفريقايي هيچ 
عددي اعلام نش��د ولي براي ايران سهم در نظر 
گرفته شد كه نشان دهنده فشار عربستان براي 
محصور كردن تهران در برنامه هاي اوپك است. 

  رسيدن به ۴ ميليون بشكه
توقف توليد ايران در نقطه ۳/۸ ميليون بش��كه 
به معناي عدم تحقق شعار سه ساله وزارت نفت 
براي تحقق ۴ ميليون بشكه در روز است كه باز هم 
آن را به تعويق انداخت. وزير نفت تأكيد بسياري 
بر باز پس گيري س��هم ايران در اوپك داشت كه 
همين مورد رقابت هاي بسياري را ميان ايران و 
عربستان ايجاد كرده بود ولي در هر صورت ايران 
نتوانس��ت به ۴ ميليون بش��كه نفت خود دست 
بيابد و بايد منتظر بماند تا شش ماه ديگر كه شايد 
بتواند بر توليد خود بيفزايد؛ عربستان شش ماه 

فعلًا راحت تر نفس مي كشد. 
  نقش روس ها چه بود؟

از دو س��ال گذش��ته تا چن��د روز پي��ش حتي 
خوشبين ترين تحليلگر مسائل نفتي پيش بيني 
نمي كرد اوپك به توافق دست يابد و اين سازمان 
دوباره احيا ش��ود؛ رس��انه ها و نهادهاي معتبر 
بين المللي غربي ه��م بارها در گزارش هاي خود 
از احتضار اين نهاد سخن مي گفتند و رقابت هاي 
درون س��ازماني اين احتضار را تشديد مي كرد. 
در اين اختلافات ك��ه منجر به كاهش ش��ديد 
قيمت نفت ش��ده بود روس ها به عنوان ميانجي 
وارد شدند و براي س��امان دادن به اين وضعيت 
لابي هاي گس��ترده اي را با كشورهاي عضو آغاز 
كردند. روس ها به خوبي مي دانستند مي توانند با 
تنظيم كردن اين نهاد، به قيمت ها سامان دهند و 
خود را بالا بكشند لذا الكساندر نواك، وزير انرژي 
اين كشور به كشورهاي مختلف اوپكي سفر كرد و 
سعي كرد آنها را متقاعد كند به اختلافات داخلي 
پايان دهند. روس ها آل سعود را از ميز لجاجت و 
سياسي كاري در اوپك پايين كشيدند و از ايران 
هم خواستند كمي خويشتن دارانه برخورد  كند به 
همين دليل بود كه وزير نفت ايران طي شش ماه 

گذشته از ابراز سخنان تحريك كننده خودداري 
كرد. زنگنه طي دو س��ال گذش��ته با حمله هاي 
ش��ديد به س��عودي ها آنها را تحريك مي كرد تا 
بيشتر از توافق دور شوند ولي طي چند ماه اخير، 
رفتاري موج��ه و غيرزنن��ده در پيش گرفت كه 

روس ها از وي خواسته بودند. 
در چنين شرايطي كرملين كشورهاي عضو را به 
سوي توافق پيش برد و خودش نيز با آنها همراه 
ش��د و اعلام كرد از توليد خود ۳۰۰ هزار بشكه 
خواهد كاست كه در تاريخ نفت جهان بي سابقه 
است. مسكو هميشه اوپك را براي توافق به پيش 
مي برد و با سواري گرفتن از تصميم آنها و افزايش 
قيمت نفت، به كار خود مش��غول بود ولي امروز 
تصميم گرفته است از توليد خود بكاهد. روسيه 
و اوپك به اتحاد بي نظيري طي ۵۰ سال گذشته 
دس��ت يافتند كه برخي كارشناس��ان بر آن نام 
»روپ��ك« مي گذارند. اگر عربس��تان به كاهش 
حدود ۵۰۰ هزار بشكه اي خود روي خوش نشان 
داده، اگر ايران از موضع خود عقب كشيده است به 
دليل آن است كه اوپك نياز به يك توافق داشت؛ 
ايران و عربس��تان دو كش��ور رقيب در منطقه و 
اوپك هس��تند كه اين تقابل منجر به لجاجتي 
بچگانه در اوپك ش��ده بود كه ب��ا نقش آفريني 
روس ها و البته خويشتن داري زنگنه و وزير جديد 

نفت عربستان كمرنگ تر شد. 
پوتين پيش از برگزاري نشس��ت اوپك با حسن 
روحاني به صورت تلفني صحبت كرد و حتماً در 
مورد اوپك مذاكره كرده اند كه مبادا كار خراب 
شود؛ زنگنه هم با هماهنگي كامل با تهران مواضع 
را پيش برد و اين بار تكروي نكرد و اوپك به توافق 
رس��يد. نبايد روزهايي را از ياد برد كه زنگنه در 
نشست هاي مطبوعاتي به ش��دت به عربستان 
حمله و آنها را تحريك مي كرد ولي با ميانجيگري 
روس ها و كمي خويشتن داري اوضاع بهتر شد. 
اوپك احيا ش��د ولو با كوتاه آمدن اي��ران و اين 

بهترين خبري است كه مي شد شنيد. 
   رايزني روسيه با عربستان

بلومبرگ در گزارش��ي نوشته اس��ت: اميدواري 
چندان��ي به نهايي ش��دن توافق كاه��ش توليد 
وجود نداش��ت. اعضاي اوپك همچنان در مورد 
اينكه هر عضوي چقدر بايد توليد خود را كاهش 
دهد اختلاف نظر داشتند. آنها وادار شده بودند 
مذاكرات با توليد كنندگان غيرعضو نظير روسيه 
و برزيل را در مورد كاهش توليد لغو كنند اما در 
بامداد ۲9 نوامبر به وقت رياض و مس��كو خالد 
الفالح، وزير انرژي عربستان و همتاي روسي اش 

الكساندر نواك مذاكراتي را صورت دادند. 
به گفته مقامات و وزرايي كه مستقيماً در اين 
مذاكرات حضور داش��تند، ن��واك قول داد كه 
روسيه آنگونه كه پيشتر گفته بود صرفاً توليد 
خود را فري��ز نمي كند، بلكه ب��ا كاهش توليد 
خود، در طرح كاهش توليد مش��اركت خواهد 
كرد. در مقابل الفالح ه��م بايد روز بعد اوپك را 
تحت فشار قرار مي داد تا توليد خود را كاهش 
دهد. الفالح به وعده خود عمل كرد. در ساعت 
حدود ۵ بعد از ظهر به وقت محلي اوپك در مقر 
خود در وين اعلام كرد ك��ه توليد خود را براي 
اولين بار از سال ۲۰۰۸ به ميزان ۱/۲ ميليون 
بش��كه در روز كاهش خواهد داد. ب��ه علاوه، 
مقامات با افتخار اعلام كردند روس��يه و ديگر 
توليد كنندگان غير عض��و اوپك نيز 6۰۰ هزار 
بشكه از توليد خود را كاهش خواهند داد. پس 
از اعلام اين خبر قيمت نفت بيش از ۱۵ درصد 
افزايش يافت و به بالاي ۵۰ دلار رسيد. قيمت 
نفت برنت به بالاترين رقم خود در بيش از يك 

سال گذشته رسيد. 

روسيه، اوپك را زنده كرد
تحليلی بر توافق  تاريخی اوپك برای كاهش توليد و تثبيت توليد ايران روی 3/8 ميليون بشكه

وحیدحاجیپور
گزارشیک

 هر كس در بازار پتروشيمی 
كار خودش را می كند!

مدير عام�ل ش�ركت بازرگان�ي پتروش�يمي گف�ت: به رغ�م 
اينك�ه ش�عار يكپارچگي و ائت�اف مي دهي�م، هر ك�س در بازار 
خ�ودش عم�ل مي كن�د ك�ه باع�ث ش�ده در برخ�ي بازاره�ا 
ازجمل�ه تركي�ه دچ�ار تعرفه ه�اي آنت�ي دامپين�گ ش�ويم. 
مهدي ش��ريفي نيك نفس در گفت و گو ب��ا ايلنا، با اش��اره به عواقب 
منفي خصوصي سازي پتروشيمي ها گفت: همه دنيا حتي كشورهاي 
حوزه GCC به س��مت يكپارچگ��ي مي روند اما ما متأس��فانه بعد از 
خصوصي سازي در كش��ور تفرق قائل ش��ديم به طوري كه مي بينيم 
ش��ركت هايي مثل س��ابيك، منتجات و غيره در قالب برند خاص كار 
مي كنند ولي باز هم موتلف مي ش��وند يعني علاوه بر اينكه خودشان 
در كشورشان پتروشيمي ها و صنايع نفتي شان متمركز عمل مي كنند 
با شركت هاي ديگر كش��ور ها هم ائتلاف مي كنند براي اينكه بتوانند 
سياس��ت هاي نفت و پتروش��يمي و همچنين بازار و قيمت را دس��ت 
بگيرند.  وي با ابراز تأسف از اينكه ما به س��مت يكپارچگي در صنعت 
پتروش��يمي حركت نكرده ايم، افزود: به رغم اينكه شعار يكپارچگي و 
ائتلاف مي دهيم، هر كس در بازار خودش عمل مي كند كه باعث شده 
در برخي بازار ها از جمله تركيه دچار تعرفه هاي آنتي دامپينگ شويم 
يا برخي محصولات ما مثل كريستال و ملامين در هند هم دچار رقابت 
منفي و مخرب شود و اين باعث شده كه صنعت پتروشيمي ايران نتواند 

در دنيا قدرتمند عمل كرده و ايفاي نقش كند. 
شريفي نيك نفس تصريح كرد: ما به دنبال اين هستيم كه هلدينگ هايي 
كه بخشي به خاطر رد ديون پتروشيمي ها واگذار شده و بخشي هم در 
بورس و سازمان خصوصي سازي فروخته شده را در قالب يك مجموعه 
به نام مديريت صادرات ملي مديريت كنيم، چون ما الان ظرفيت 6۰ 
ميليون تن اسمي داريم كه ۳۰ ميليون تن قابليت صادرات دارد و اين 
ظرفيت طي سه تا پنج س��ال آينده به ۱۲۰ ميليون تن مي رسد يعني 
از عربستان س��عودي هم بالا تر مي رود، لذا بايد از حالا به فكر راه چاره 
باش��يم، چراكه كش��ور ما نياز دارد در رابطه با محصولات پتروشيمي 

متمركز عمل كند. 
وي اظهار داشت: متمركز شدن پتروشيمي ها در ميان مدت و بلندمدت 
منافع كشور و بنگاه ها را تأمين مي كند البته ممكن است در كوتاه مدت 
منافع چند مجتمع پتروشيمي كاهش پيدا كند اما در بلندمدت اينكه 
بتوانيم يكصدا عمل كنيم به نفع كشور است، زيرا بازارهاي جهاني از 
محصولات پتروشيمي اشباع هستند و حضور امريكا و منابع شيل گس 
و شيل اويل تهديد جدي براي صنعت پتروشيمي ما كه از تكنولوژي 

قديمي استفاده مي كنيم، است. 

 مجلس واردات هر نوع كالاي مصرفي 
امريكايي را ممنوع مي كند

رئي�س كميس�يون اقتص�ادي مجل�س، با بي�ان اينك�ه تصويب 
هش�داري  امريكاي�ي  كالاي  خري�د  ممنوعي�ت  ط�رح 
گفت:مجل�س  امريكاس�ت،  ب�ه  اي�ران  مجل�س  از س�وي 
هرگون�ه م�راودات اقتص�ادي ب�ا امري�كا را مح�دود ك�رده و 
واردات ه�ر ن�وع كالاي مصرف�ي امريكاي�ي را ممن�وع مي كند. 
محمدرضا پورابراهيمي درگفت وگو با خانه ملت، با اشاره به تقديم طرح 
دوفوريتي ممنوعيت  خريد هرگونه  كالاي مصرفي از امريكا به هيئت  
رئيسه مجلس، گفت:نوع تعاملات با خارج ازكشور بايد براساس رفتار 
كشورها تنظيم ش��ود و با توجه به اينكه كنگره امريكا قانون داماتو را 
براي يك دوره ۱۰ ساله تمديد كرده است، امريكا به گونه اي به توافق 
برجام تعرض كرد، لذا ايران نيز در همين راستا سياست خود را بر منع 

مبادلات اقتصادي با امريكا تنظيم مي كند. 
نماينده مردم كرمان و راور در مجلس ش��وراي اسلامي، با بيان اينكه 
مجلس هرگونه مراودات اقتصادي با امري��كا را محدود كرده و واردات 
هر نوع كالاي مصرف��ي امريكايي به داخل كش��ور را ممنوع مي كند، 
افزود:ايران در مقاب��ل دهن كجي امريكايي ها يك ن��وع اقدام متقابل 
را مديري��ت مي كند و پ��س از آن در صورت نياز گام ه��اي بعدي را بر 

مي دارد. 
 طرح ممنوعيت  خريد هرگونه  كالاي مصرف�ي از امريكا در 

مجلس رأي مي آورد
پورابراهيمي با اش��اره به اينكه پس از تصويب طرح ممنوعيت  خريد 
هرگونه  كالاي مصرف��ي از امريكا در مجلس، دولت بايد س��ريعاً آن را 
اجرايي كند، ادامه داد:تصويب طرح ممنوعيت خريد كالاي امريكايي 
پيام و هشداري ازسوي مجلس ايران به امريكاست و اين طرح آغازي 
براي انجام يك كار بزرگ اس��ت و مس��ير حركت ايران را مش��خص 

مي كند. 
وي با بي��ان اينكه طرح ممنوعي��ت  خريد هرگون��ه  كالاي مصرفي از 
امريكا حتماً در مجلس رأي مي آورد، يادآور ش��د: امروز دركشور بايد 
اولويت هاي اقتصاد كش��ور تعيين ش��ود و با اجراي اقتصاد مقاومتي 
هرنوع كالايي كه اهميت استراتژيك و سرمايه اي نداشته محدوديت و 

ممنوعيت وارداتي داشته باشد. 
رئيس كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي، با اشاره به تأكيدات 
مقام معظم رهبري مبني بر ممنوع ش��دن واردات كالاهاي وارداتي از 
امريكا تصريح كرد: يك��ي از كارهاي مهمي كه در ح��وزه اقتصاد بايد 
مدنظر قرار گيرد؛عملياتي شدن رويكرد اقتصاد مقاومتي در كشور است 
كه اقتصاد كشور را در برابر تكانه هاي خارجي مقاوم مي كند و رشد توليد 

و اشتغال را در كشور به همراه دارد. 

  ماليات خودروهاي لوكس  در چين
 ۱۰ درصد بالا رفت

دولت چين۱۰ درصد ماليات اضافه ب�راي »خودروهاي لوكس« از 
جمله فراري، بوگاتي، استون مارتين و رولزرويس وضع كرده است. 
به گزارش ايسنا، اين ماليات شامل خودروهايي مي شود كه بيش از يك 
ميليون و ۳۰۰ هزار يوان )حدود ۱9۰ هزار دلار( قيمت دارند و به گفته 

مسئولان، دليل آن مبارزه با خريد بي رويه و آلودگي هواست. 
اين بخشي از عملكرد دولت چين در رابطه با ثروتمندان است كه در بازار 
ساير برندهاي لوكس نيز تأثير گذاشته است. چين بازاري كليدي براي 
فروش اتومبيل هاي لوكس است. شركت هاي خودروسازي در سال هاي 
اخير به طور فزاينده اي مدل هاي لوكسشان را با سليقه خريداران چيني 

سازگار كرده اند. 
هر دو كارخانه خودروسازي رولزرويس و اس��تون مارتين سال آينده 
براي اولين بار از مدل شاس��ي بلند خود رونمايي خواهند كرد. گفته 
مي شود ترجيح خودروهاي بزرگ در چين به مدل هاي اسپورت دليل 

اين تصميم بوده است. 
در بيانيه  وزارت دارايي چين آمده اس��ت: در راستاي گسترش مصرف 
معقول، كاهش آلودگي ه��وا و جلوگيري از هدر رفت��ن انرژي، دولت 

ماليات اتومبيل هاي بسيار لوكس را افزايش داد. 
بر اساس گزارش شبكه خبري بي بي سي، اين ماليات از پنج شنبه آينده 
اجرا مي شود، هر چند به گفته كارشناسان بعيد است تأثير چنداني روي 
تصميم ثروتمندان داشته باشد.  شي جين پينگ، رئيس جمهور چين 
بخش عمده اي از رويكرد دولتش را به مبارزه با فساد اختصاص داده و 

مقابله با خريد وسايل لوكس نيز بخشي از آن است. 

»صندوقبيمهكشاورزي«بهدردكشاورزنميرسد
جبران خس�ارت ان�دك و با تأخي�ر »صندوق 
بيم�ه كش�اورزي« باع�ث ش�ده اس�ت ك�ه 
كاراي�ي لازم را ب�راي كش�اورزان نداش�ته 
باش�د و بخش غالب فعالان اين بخ�ش از بيمه 
كردن باغات و م�زارع خود در برابر خس�ارت 
احتمال�ي و غيرمترقب�ه خ�ودداري كنن�د. 
به گزارش تس��نيم در س��رماي روزهاي گذشته 
با توج��ه به اينك��ه 9۰ درصد محص��ولات در اين 
فصل روي درختان باقي مانده بودن��د، بين ۲۵ تا 
۳۰ درصد از محص��ولات مركبات باغات ش��مال 
كشور دچار خسارت شد كه ش��امل ۴۰۰ تا ۵۰۰ 
هزار تن مركبات است.  جلوگيري از ورود خسارت 
به بخش كش��اورزي، هرچند از لح��اظ كميت و 
كيفيت قابل كنترل است اما نمي توان جلوي وقوع 
آن را گرفت و عملي غيرمترقبه به حساب مي آيد. 
بنابراين عقل س��ليم حكم مي كند در اين شرايط 
افراد اقدام به بيمه محصولات كشاورزي خود كنند.  
بنا بر اين گزارش، صندوق بيمه بخش كشاورزي 
كشور كه هنگام بروز خسارت و بر اساس قانون بايد 
غرامت بيمه گذاران را از اين خسارت ها  پرداخت 
كند كارايي لازم را براي كشاورزان ندارد و معمولاً 
در مواردي اينچنيني تنها بخش اندكي از خسارات 

كشاورزان را جبران مي كند. 
يكي از كشاورزان شمال كشور كه از سرماي اخير 
خسارت ديده اس��ت در گفت وگو با تسنيم گفت: 
هرس��اله اقدام به بيمه باغ��ات و محصولات خود 
مي كنم و رقمي حدود ۲ ت��ا ۳ ميليون مي پردازم 

اما خسارات بنده در سال هاي اخير به واقع جبران 
نشده است.  وي افزود: به طور مثال در سال جاري 
پيش بيني كرده بودم كه از فروش زردآلوي توليدي 
خود حدود ۴۵ ميليون تومان عايدي داشته باشم 

اما سرما تمام محصولات توليدي ام را از بين برد. 
اين باغدار ادام��ه داد: با توجه به روند س��ال هاي 
گذشته، به نظر مي رسد در سال جاري نيز حداكثر 
۵ ميليون تومان غرامت براي خسارت واردشده به 

محصول من پرداخت شود. 
وي تصريح كرد: صندوق بيمه محصولات كشاورزي 

خسارات كشاورزان را به موقع پرداخت نمي كند و 
معمولاً زماني مي دهد كه ديگر اي��ن پول كارايي 
لازم را براي آماده سازي باغات براي سال آينده از 
دست داده است و مجبور به اس��تفاده از اين مبلغ 
براي پرداخت حق بيمه باغ خود براي سال آينده 
هستيم.   شاعري، رئيس كميسيون كشاورزي آب و 
منابع طبيعي مجلس شوراي اسلامي دراين  ارتباط 
گفت: با توجه ب��ه اينكه از يك ماه گذش��ته يارانه 
صادراتي، خريد تضميني، خريد ميوه شب عيد و 
عرضه در كل كشور در دستور كار قرار گرفت، دولت 

بايد باقوت در اين بخش وارد مي شد كه نتوانست در 
اين بخش به درستي ورود پيدا كند و در تنظيم بازار 
و عرضه و تقاضا توازن برقرار نمايد و اينچنين شد 

كه دسترنج يكساله باغداران به هدر رفت. 
وي با اعلام اينك��ه حدود ۵ درص��د يعني ۵ هزار 
هكتار از باغات ش��مال كش��ور مش��مول بيمه و 
پرداخت خسارت مي ش��وند، ادامه داد: 9۵ درصد 
باغات شمال كشور بيمه نيس��تند و اين در حالي 
است كه كشاورزان از يك تا دو ماه گذشته در حال 

دريافت خسارت سال 9۲ خود هستند. 
شاعري افزود: صندوق بيمه  كارايي لازم را ندارد و 
به همين دليل رغبتي از سوي كشاورزان براي بيمه 

محصولات وجود ندارد. 
وي با اش��اره به اينكه مش��كلي ب��راي تهيه ميوه 
ش��ب عيد وجود ندارد، يادآور ش��د: امس��ال بين 
۳۰ تا ۴۰ درصد افزايش توليد مركبات در شمال 
كشور داشتيم كه ۴/7 ميليون تن توليد مركبات 
كشور بوده اس��ت كه ۲ميليون تن از اين مركبات 
برداشت شده است و ۲ ميليون تن بر روي درختان 
باقي مانده بود كه از اين مقدار هم فقط حدود ۳۰ 

درصد از مركبات دچار خسارت شد. 
رئيس كميسيون كش��اورزي آب و منابع طبيعي 
مجلس شوراي اسلامي افزود: با توجه به اينكه 7۰ 
درصد مركبات ما سالم است و مشكلي براي عرضه 
به بازار وجود ندارد و همچنين با توجه به افزايش 
توليد مركبات در سال جاري، افزايش قيمتي براي 

مركبات شب عيد امسال متصور نيست. 

کشاورزی


